



جامعة صنعاء
نيابة الدراسات العليا والبحث العلمي
كلية الإعلام
قسم الإذاعة والتلفزيون

اعتماد الشباب الجامعي اليمني على الفضائيات الإخبارية اليمنية والعربية وعلاقته بتشكيل اهتماماته السياسية

(دراسة مسحية)

رسالة مقدمة لنيل درجة الماجستير في الإعلام

إعداد الطالب/

أحمد محمد أحمد الكبسي

إشراف/

أ.د/ محمد عبدالوهاب الفقيه كافي

أستاذ الإعلام والاتصال السياسي

1445 هـ - 2023 م

ملخص الدراسة

سعت هذه الدراسة إلى معرفة اعتماد الشباب الجامعي اليمني على الفضائيات الإخبارية اليمنية والعربية وعلاقته بتشكيل اهتماماته السياسية، كما تهدف الدراسة بشقيها الوصفي والتحليلي إلى معرفة مستوى التأثير لواحدة من أهم وسائل الإعلام، وهي الفضائيات الإخبارية، على شريحة هامة في المجتمع اليمني، تتمثل بشريحة الشباب، حيث اعتمدت الدراسة في إطارها النظري على الموازنة بين نظريتي الاعتماد على وسائل الإعلام، ونظرية ترتيب الأولويات.

وتم تقسيم مجتمع الدراسة إلى شقين لتحقيق أهداف الدراسة التحليلية والميدانية، حيث شملت عينة تحليل المضمون أربع نشرات إخبارية، وأربعة برامج حوارية سياسية، خلال شهر فبراير 2023م في الفضائيات الإخبارية اليمنية والعربية، وهي قنوات (المسيرة، الحدث، الميادين، الجزيرة)، وشملت العينة العشوائية متعددة المراحل (397) مفردة للإجابة على صحيفة الاستقصاء التي وُزعت على طلبة جامعي صنعاء والعلوم والتكنولوجيا بالعاصمة صنعاء، بعد إجراءات الصدق والثبات، واختيار أسلوب المعالجة الإحصائي الوصفي لبرنامج التحليل SPSS، وبالاعتماد على معادلة كرونباخ ألفا ومعاملات الارتباط بيرسون... إلخ، توصلت الدراسة إلى مجموعة من النتائج أبرزها:

- 1- توجد علاقة ارتباطية دالة إحصائياً بين درجة اعتماد المبحوثين على النشرات الإخبارية في الفضائيات اليمنية والعربية كمصدر للحصول على معلومات حول القضايا المحلية والدولية، وبين التأثيرات الناتجة عن هذا الاعتماد.
- 2- توجد علاقة ارتباطية دالة إحصائياً بين كثافة مشاهدة المبحوثين للفضائيات الإخبارية (عينة الدراسة)، ومستوى تقييمهم لأدوارها في تغطية القضايا المحلية والدولية.
- 3- يوجد علاقة ارتباطية دالة إحصائياً بين ترتيب أولويات القضايا المحلية والدولية في الفضائيات الإخبارية اليمنية والعربية، وترتيب أولويات القضايا لدى الشباب الجامعي اليمني وفقاً لنوع القناة.
- 4- كلما زادت درجة اعتماد الشباب الجامعي اليمني على الفضائيات الإخبارية كمصدر للمعلومات، زادت درجة الارتباط بين أولويات القضايا في الفضائيات الإخبارية لقناة المسيرة، والجزيرة، والميادين، وبين ترتيب أولويات القضايا لدى المبحوثين، وعدم صحة هذا الفرض مع قناة الحدث.

ABSTRACT

The aim of this study is to know the dependence of Yemeni University Youth on Yemeni and Arab Satellite News Channels and its relationship to the formation of their political interests.

The study also aims, in both its descriptive and analytical aspects, to know the level of influence of one of the most important media outlets, namely satellite news channels, on an important segment of Yemeni society, represented by the segment of youth.

In its theoretical framework, the study relied on reconciliation between the theories of reliance on media and the theory of prioritization.

The study population was divided into two parts to achieve the objectives of the analytical and field study. The content analysis sample included four news bulletins and four political talk shows, during the month of February 2023 on the Yemeni and Arab news satellite channels, which are channels (Al-Masirah, Al-Hadath, Al-Mayadeen, and Al-Jazeera), and the multi-stage random sample included (397) individuals to answer the survey sheet that was distributed to students at the Universities of Sana'a and Science and Technology in the capital, Sana'a, after validity and reliability procedures, and choosing the descriptive statistical treatment method for the analysis program SPSS, and relying on the Cronbach alpha equation and Pearson correlation coefficients... etc., I reached The study yielded a set of results, most notably:

- 1- There is a statistically significant correlation between the degree of respondents' reliance on news bulletins on Yemeni and Arab satellite channels as a source for obtaining information about local and international issues, and the effects resulting from this reliance.
- 2- There is a statistically significant correlation between the intensity of respondents' viewing of satellite news channels (study sample), and their level of evaluation of their roles in covering local and international issues.
- 3- There is a statistically significant correlation between the prioritization of local and international issues on Yemeni and Arab satellite news channels, and the prioritization of issues among Yemeni university youth according to the type of channel.
- 4- The greater the degree of Yemeni university youth's reliance on satellite news channels as a source of information, the greater the degree of correlation between the priorities of issues on the satellite news channels of Al-Masirah, Al-Jazeera, and Al-Mayadeen, and the prioritization of issues among the respondents, and the incorrectness of this assumption with Al-Hadath Channel.